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LA TEVA CIUTAT, DAVANT LES URNES
Tot el que et cal saber per decidir el vot

El dia que es va constituir l’actual
Ajuntament de l’Hospitalet, el
juny del 2019, hi havia qui deia
que serien quatre anys “de va-
cances” per al govern amb ma-
joria absoluta del PSC. En aquell
moment ningú pensava que
aquest mandat que ara s’acaba
seria un dels més delicats dels úl-
tims anys a l’Hospitalet, sobretot
per als socialistes. 

I és que un any més tard es-
clatava el presumpte cas de cor-
rupció del Consell Esportiu, que
va posar contra les cordes el go-
vern de Núria Marín i que va fer
caure l’aleshores tinent d’alcaldia
i líder de la federació local del
PSC, Cristian Alcázar, que s’en-
fronta a quatre anys de presó per
presumpta corrupció, així com
Cristóbal Plaza, l’altre regidor
socialista que va dimitir per
aquest cas. Fins i tot Marín va es-
tar investigada per presumpta-
ment haver encobert un delicte,
però el jutjat va arxivar la seva
causa el juliol passat. 

Per tot plegat, fa mesos que a
les tertúlies polítiques de la ciu-
tat corria la idea d’una candida-
tura unitària contra Marín, a qui
l’oposició retreu manca de pro-
jecte clar per a la ciutat i la mala
imatge que ha donat pel cas Con-
sell Esportiu. Si més no, s’ha
parlat molt de la unió dels partits
a l’esquerra del PSC. 

Però la realitat ha acabat sent
molt diferent, i la sensació de des-

encís i d’haver perdut una bona
oportunitat per fer mal al PSC a
les urnes és palesa a l’esquerra. 

Amb tot, que Marín guanya-
rà les eleccions del 28 de maig es
dona per fet, però la qüestió és sa-
ber si ho farà amb majoria abso-

luta o no. I això també depèn de
la participació. De moment, sobre
el tauler hi ha 17 candidatures que
intentaran posar-ho difícil als so-
cialistes, tot i que el perill de la dis-
persió del vot entre formacions si-
milars beneficia, a priori, Marín. 

LES CANDIDATURES
El PSC afronta la campanya amb
una llista amb novetats impor-
tants, com ara l’absència de José
Castro, un històric dels socialis-
tes hospitalencs que no es pre-
senta a la reelecció. El mateix
Castro va descartar en declara-
cions a El Far que la seva sorti-
da de la llista del PSC tingui a
veure amb les tensions amb la
plantilla de la Guàrdia Urbana,
que protesta des de fa anys per la
millora de les condicions de fei-
na. Qui escala posicions a la llis-
ta de Marín és Laura García, la
regidora d’Igualtat i un valor
jove a l’alça del socialisme local,
que ocuparà el número 3 de la
candidatura, per darrere de Ma-
rín i del veterà Francesc J. Belver.

Liderant el principal partit
de l’oposició, ERC, hi ha Jaume
Graells, exregidor socialista i
alertador de la presumpta cor-
rupció al Consell Esportiu. Graells
està basant la seva campanya a
presentar-se com una alternati-
va a Marín, tot i que els seus de-
tractors li tiren en cara els 11 anys
que va formar part dels governs
socialistes de Marín. El seu no-
menament com a cap de llista
dels republicans va obligar a des-
plaçar el fins aleshores candidat
i actual portaveu del grup al Ple,
Antoni Garcia, que no està parti-
cipant en la campanya d’ERC. 

Així i tot, de moment són els
republicans els que han posat so-
bre la taula el més semblant a un
acord d’esquerres a la ciutat, en
presentar-se en coalició amb
EUiA per possibilitar un “canvi
de règim” a l’Hospitalet.

Per la seva banda, i seguint
amb els altres partits, Ciutadans
intentarà mantenir el tipus i els
quatre regidors que va obtenir el
2019. Repeteix el candidat Mi-

guel García, que té al davant el
repte de limitar els danys i no
veure’s arrossegat pels mals au-
guris per a la formació taronja.

Pel que fa a L’Hospitalet En
Comú Podem, el candidat serà
Manuel Domínguez, que ha estat
president del Centre d’Estudis
l’última dècada. La seva figura de

reconegut professor i historiador
va obrir la possibilitat de confi-
gurar un front d’esquerres al seu
voltant, però no ha estat possible.
De fet, l’excandidata dels morats,
Ana González, forma part d’una
altra candidatura progressista
participada per Pirates, Deci-
deix LH. I més a l’esquerra tro-
bem els casos de la CUP i Alter-

nativa d’Esquerres, que no es
van posar d’acord per anar junts
a les municipals. Els cupaires, al
seu torn, van rebutjar unir-se a la
coalició entre ERC i EUiA. 

A l’espectre conservador hi ha
el PP, que amb Sonia Esplugas al
capdavant intentarà millorar re-
sultats i superar l’única cadira que
té ara al Ple. Qui també vol créixer
en vots i tornar a tenir represen-
tació al consistori és Junts, que
amb el lideratge de l’activista veïnal
Teresa Rubio s’ha plantejat el rep-
te de tornar a l’Ajuntament, on
sempre havia estat des del 1979.

Per acabar, caldrà veure què
passa amb VOX, que presenta el
filòsof Francisco González com a
candidat. El tema de la seguretat
i la situació en alguns barris de la
ciutat, amb reiterades queixes
veïnals per l’incivisme i la sensa-
ció d’inseguretat, pot donar ales
als ultres per aconseguir repre-
sentació al Ple. Com a referent hi
ha els dos regidors que va treure
el partit d’extrema dreta Plata-
forma per Catalunya el 2011.<

Tots (desunits) contraMarín
» La incògnita de les eleccions a l’Hospitalet és saber si el PSC mantindrà la majoria absoluta 

» Les crides a sumar esforços contra els socialistes acaben en fracàs, amb una esquerra dividida

Imatge dels regidors que van començar el mandat que ara s’acaba. Foto: Ajuntament

El debat de la
seguretat i l’incivisme
i les queixes veïnals 
en alguns barris

marquen la campanya

L’exregidor socialista
Jaume Graells lidera
la coalició d’ERC i

EUiA que vol propiciar
un “canvi de règim”

F. J. Rodríguez
L’HOSPITALET



Maig 2023

3 | 

línial’H.catEspecial electoral

Segueix la NIT ELECTORAL
amb nosaltres escanejant
aquest codi QR

4El PSC, liderat per Núria Marín, va recupe-
rar la majoria absoluta en les passades eleccions
municipals del 2019, en aconseguir 44.000 vots
que li van reportar 14 regidors dels 27 possibles.
L’altre titular que van deixar aquells resultats
electorals van ser els cinc representants que va
assolir l’ERC d’Antoni Garcia –amb 16.300 su-
fragis–, una xifra històrica per als republicans,
que no tenien un pes tan gran a l’Ajuntament des
dels temps de la Segona República. Per la seva
banda, Ciutadans, amb 12.000 vots, va mante-
nir la seva representació al Ple, amb quatre re-
gidors encapçalats per Miguel García, seguits
pels comuns d’Ana González, que van obtenir-
ne tres –11.300 vots. Per acabar, el PP de Sonia
Esplugas, amb poc més de 5.000 paperetes, va
resistir a la ciutat i va poder mantenir la seva re-
presentació al plenari amb una regidora.<

4El model urbanístic de la ciutat, l’etern so-
terrament de les vies i el Pla de la Gran Via tor-
naran a marcar el debat entre els candidats a l’al-
caldia. Temes certament importants per a la ciu-
tat, però allunyats del dia a dia dels veïns, que
en diferents baròmetres d’opinió es queixen de
la brutícia, l’incivisme i la inseguretat. Una qües-
tió, aquesta última, que ha condicionat el debat
i l’acció municipal els últims mesos. 

Per altra banda, diferents veus de l’oposi-
ció i del periodisme local critiquen que l’alcal-
dessa Marín ha rebutjat participar en dos de-
bats electorals que havien organitzat el digital
Districte 7 i l’Espai de Ciutadania, respectiva-
ment. La socialista, segons els organitzadors
d’aquests debats, al·lega problemes d’agenda.
L’oposició ha decidit que si Marín no hi va, ells
tampoc hi participen.<

4Tenint en compte els resultats dels passats co-
micis, la gran incògnita de cara a les eleccions del
28 de maig no és qui guanyarà, sinó si l’alcaldessa
Núria Marín revalidarà la seva majoria absolu-
ta. Una qüestió francament important, atès que,
si no l’assoleix, es podria obrir un mandat com-
plicat per als socialistes. I és que les aliances del
passat semblen oblidades, i ara per ara els co-
muns, hereus d’aquella ICV-EUiA que pactava
amb el PSC de Celestino Corbacho tot i haver-hi
majoria absoluta socialista, no s’afanyarien a
apuntalar un possible govern en minoria de Ma-
rín. Sigui com sigui, i descartada una candidatura
unitària a l’esquerra del PSC, un possible pacte
entre tres o quatre forces de l’oposició per arra-
bassar l’alcaldia als socialistes –en cas de no ob-
tenir la majoria absoluta– és, almenys avui dia,
un escenari més propi de la ciència-ficció.<

Possibles pactes

La campanya electoral
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Els resultats del 2019 Els protagonistes

“Estàvem abocats a ser
una ciutat marginal i de
segona, i ara generem
oportunitats per als veïns.

L’Hospitalet mira de tu a tu
qualsevol ciutat metropolitana”

N. MARÍN (PSC)“
“Tenim l’oportunitat d’im-
pulsar un canvi a 
l’Ajuntament, superar un
model esgotat i construir
un projecte il·lusionant: el 
canvi a l’Hospitalet és possible”

J. GRAELLS (ERC)

“Necessitem ser decisius
a l’Ajuntament per posar
fi a les xarxes clientelars
del PSC, que representa un

projecte esgotat que només
busca mantenir-se en el poder”

M. GARCÍA (Cs)

“La majoria absoluta del
PSC només ha servit per
augmentar les desigual-
tats entre els barris del nord

i del sud, amb una acció de go-
vern basada en la supèrbia”

S. ESPLUGAS (PP)

“La ciutat no pot créixer
amb més blocs. S’han de
destinar recursos per 
a la rehabilitació dels 
habitatges i fer una ciutat més 
verda, recuperant espais públics”

M. DOMÍNGUEZ (LHECP)

“A Junts volem fer una
ciutat segura i cívica, 
neta i verda, i també 
urbanísticament 
equilibrada. Un l’Hospitalet que
tingui una identitat pròpia”

T. RUBIO (JUNTS)
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La lupa

uè ens està succeint a l’hora d’analitzar el
binomi migracions/drets humans? Com pot
ser que hàgim passat tan ràpidament de re-
ivindicar el dret humà a la mobilitat uni-
versal (art. 7. 2 de la Declaració Universal

de Drets Humans Emergents) a estar immersos en la
manifesta proclamació d’un estat d’excepció perma-
nent contra les persones migrants? Donar una ex-
plicació coherent a aquesta situació no resulta fàcil.
Malgrat que és un tema complex, sí que podem apre-
ciar que, des del món dels drets humans, això obeeix
a una manipulació discursiva al voltant de la condi-
ció de les persones estrangeres.

Aquesta manipulació rau a provocar engany sobre
la necessària interacció existent entre la sobirania de
l’estat i la protecció dels drets de les persones migrants.
Des d’una visió clàssica del Dret internacional públic,
els estats tenien el poder inqüestionable d’admetre i
d’expulsar els estrangers del seu territori. No obstant
això, aquesta concepció absoluta que reconeixia la ple-
na discrecionalitat de cada estat s’ha vist mitigada pro-
gressivament per l’evolució d’altres normes interna-
cionals –en particular, les relatives a la protecció dels
drets humans. Normes que no només afecten l’entrada
o la sortida, sinó també el gaudi de drets i llibertats
fonamentals quan una persona estrangera es troba
sota la seva jurisdicció. L’emergència d’aquestes
normes té per finalitat conciliar dues exigències
oposades: per una banda, la seguretat nacional i la so-
birania estatal i, per l’altra, l’efectiva aplicació del prin-
cipi del respecte de la dignitat humana, en aquest cas
envers les persones migrants. D’aquesta forma, cal pro-
clamar ben alt que, avui dia, la sobirania dels estats
està limitada, en diferents situacions, per la necessi-
tat de respectar els interessos i les expectatives legí-

times de les persones migrants, així com de garantir
el respecte dels seus drets fonamentals.

Aquesta interpretació ens ha de permetre desarmar
i denunciar totes aquelles polítiques i pràctiques d’a-
partheid social que pretenen justificar argumentacions
i comportaments que volen actuar com a protectors cap
als seus (primer els de casa) i com a depredadors respecte
dels que consideren enemics (persones migrants).

Cal denunciar aquesta alteració del règim migra-
tori, ja que descansa en la representació de la perso-
na estrangera com a estranya, on la seva condició és
vista com una amenaça i on la retòrica de la protec-
ció ja no és cap a elles, sinó contra elles.

Davant d’aquesta manipulació que hem constatat,

la pregunta a formular-nos no només hauria de ser:
com és possible aquest horror que comporta una vul-
neració sistemàtica i constant dels drets de les persones
migrants? La pregunta correcta a plantejar-se seria:
com hem permès que les persones migrants s’hagin
pogut veure privades de molts dels seus drets i lli-
bertats sense que això sigui constitutiu de delicte?

En molts casos, es tracta de manifestes violacions
dels drets humans justificades per motius de segure-
tat, de manteniment de l’ordre i de control de la mi-
gració. No són pocs els exemples que en podem trobar
cada dia: la identificació i detenció discriminatòria de
persones en espais públics per sol·licitar la seva docu-

mentació acreditativa de la situació administrativa
(identificacions basades en perfils ètnics, com denun-
cia any rere any SOS Racisme) o els espais de reclusió
caracteritzats per l’espera i la manca de drets (centres
d’internament d’estrangers, com el que tenim a Bar-
celona). Per si això no fos prou, les polítiques de con-
trol migratori incideixen en la il·lògica de l’excepcio-
nalitat en promoure la criminalització de la solidaritat
i la generalització de narratives tòxiques contràries a
les migracions i als estrangers, entre altres mesures.

Ens trobem, doncs, davant d’un procés de deshu-
manització de les persones migrants fruit de l’augment
dels controls migratoris i del desenvolupament de po-
lítiques que produeixen cada cop més vulneracions de
drets humans, patiments, explotacions i, fins i tot, morts.

Ben segur que aquest fals dilema entre la por o la
diversitat estarà molt present en la campanya de les
eleccions municipals. D’aquesta forma, no ens podem
quedar de braços plegats. Haurem de saber escollir
entre veure la immigració des d’un marc discursiu
construït sobre la por a l’altre i la defensa de la segu-
retat mitjançant mesures pròpies d’un estat d’excepció
permanent –amb l’objectiu de reduir els drets de les
persones migrants i mantenir-les en un estat d’inse-
guretat i vulnerabilitat– o aconseguir revertir la si-
tuació per tal de fomentar un enfocament de la ges-
tió de la immigració basat en els drets humans.

Ho tinc clar. Segur que defensar el dret a migrar i els
drets de les persones migrants contribuirà a fer que les
nostres societats siguin més justes i solidàries, on la mi-
xofília (l’aposta per entorns heterogenis i diversos) der-
roti la mixofòbia (por d’allò que és desconegut o no es
vol conèixer). Independentment que doni o no vots.

Article publicat originalment el 24 d’abril

El fals dilema entre la por o la
diversitat estarà molt present en

la campanya de les municipals

per David Bondia, síndic de greuges de Barcelona

La diversitat contra la por?
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Un sol propietari, un
gran propietari, té un

bloc de 120 pisos i, en
plena emergència per l’habitatge, el vol
destinar tot a fer-hi nous pisos turístics
on fins ara vivien famílies a Barcelona.
I pot fer-ho. Per una escletxa. Una in-
formació de @Benetinigo [publicada a
RAC1 el 26-04-2023].

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Et trobes un amic d’in-
fantesa, del barri i del

poble on et vas criar, que
no veies feia almenys 30 anys, i que de
l’abraçada que et fot quasi et mata de
content que està, diu, de veure on
has anat a parar professionalment par-
lant. El subidón no es pot comparar
amb quasi res.

@OriolMalet

Treballar menys per
treballar tothom. Però

també treballar menys
per viure millor. Per participar en la co-
munitat, per militar, per aprendre, per
cantar i ballar i fer teatre, per jugar amb
la canalla, per fer-ho tot o per no fer res.
Per sobre de tot, treballar menys. 
#1deMaig

Soc gairebé abstèmia,
només m’he embor-

ratxat per error, i puc dir
que és complicadíssim viure sense
beure. La pressió que he rebut per
beure no l’he rebut mai per res més.
I em preocupa constatar que la cul-
tura de l’alcohol està arreladíssima en-
tre els joves.

@EvaPiquer@AJEnric@davidcobo_
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Una gavina els roba les joies familiars 
i les han de recuperar els bombers1

2
El Casino del Centre arrodoneix el seu 150è
aniversari amb la Creu de Sant Jordi

Llibertat provisional per al mosso acusat 
de fer tocaments a una dona discapacitada

Sant Josep marca el debat urbanístic

El + llegit línial’H.cat

3

4

5

VÍDEO | Un lladre fuig pels terrats i els Mossos
el detenen amb l’ajuda de drons

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia L’H no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Safata d’entrada

Els cants que criden a la
compassió són sons amb
poder. Desperten senti-

ments entre la tristesa i la ten-
dresa, perquè el patiment pro-
dueix disgust, com el dol que
provoca algú que no torna i no
s'ha pogut acomiadar –sense se-
gones oportunitats–; com la mar-
xa d'un fill que se'n va a la guer-
ra; com la pena de la dona que
queda sola entre el plor dolorós
(silent o estrident) de criatures pe-
tites, velles o malaltes.

El plany d'un ocell és sem-
blant al cant de les sirenes, sigui
per l'allunyament de la terra es-
timada o per la cria i l'afany que
exigeix. També sorgeix pel desig
de llibertat després d'un dester-
rament o d’una condemna a la
presó; pel desconsol per l'aban-
donament del món rural sense
opció per als que voldrien treu-
re'n un profit humil; pel desànim

Laments
per Francesc Reina

després de la traïció a altres re-
gions i països; per la despesa
militar desbocada; per la ver-
gonya pel tràfic d'animals; per
les afliccions causades pels
atacs a la natura (incendis pro-
vocats, abocaments descon-
trolats, robatoris d'aigua, emis-
sions tòxiques, enderrocs i fer-
ralla sense recollir...); pel dol
que ocasiona l'agricultura i la
ramaderia industrial... Més del
mateix que reverteix en la nos-
tra salut.

Crits de necessitat per dig-
nificar el sistema de medicina
pública, perquè els diners que
vagin a les mútues privades
no aniran a la sanitat de tot-

hom, igual que passarà amb la
gestió de les pensions. Sospirs
de patiment quan s'espera el
desnonament; la perillosa vida
de la filosofia al sistema edu-
catiu; el condol pels accidents
laborals; la culpa de continuar
sent negre o magribí; els salts
mafiosos al nostre mar...

Cançons malenconioses que
no tenen fronteres s'omplen
d'emocions amb les seves ro-
mances de la pèrdua, com les
balades, els pasdobles, com
moltes àries d'òpera, com les
ranxeres, les havaneres, com el
blues, el country, el quejío de se-
guiriyas, de saetas... I fins i tot
el nostàlgic toc de les campanes. 
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A les xarxes

@oscarcatradio: Vet aquí la xuleta que te-
nia Springsteen per cridar en català: “Ans
bayem diu menja”, “us astimem”. [Es pot
veure a una imatge publicada pel cantant].

@SergiMaranya: La incidència a l’R2 Sud de
Rodalies es podria allargar quatre setma-
nes. S’ha hagut de reduir la freqüència de
trens per l’incendi d’un quadre de senyals.

#CaosARodalies

@324cat: Per sortir de la situació de se-
quera caldria multiplicar per 10 l’aigua
que ha caigut aquests dies, segons el Ser-
vei Meteorològic de Catalunya.

#LaSequeraContinua #LaFebreSpringsteen

Els semàfors

Una altra enquesta a veïns de 
la ciutat ha posat de manifest la
insatisfacció dels hospitalencs
amb la neteja. Si al Baròmetre
d’opinió la brutícia era un dels

principals problemes, ara l’OCU
ha publicat que la ciutat està

entre les 20 més brutes de l’Estat.
pàgina 8Ajuntament

El Casino del Centre ha estat
distingit amb la Creu de Sant

Jordi de la Generalitat.
D’aquesta manera, l’entitat

arrodoneix la celebració del seu
150è aniversari, que coincideix

amb l’estrena de la façana
renovada del seu edifici.

pàgina 15Casino

La Fundació AEMA ha tirat
endavant un projecte

cinematogràfic per explicar el
dia a dia de la Florida i les coses

bones que també passen al
barri. Ho ha fet amb un curt, 

La Flori, protagonitzat per Gisela
Quirós i Omar Bentaleb.

pàgina 18Fundació AEMA
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Mirada pròpia

Als voltants del Dia del Treballador s’acumulen
les propostes i reivindicacions sobre el món
laboral expressades des de diversos sectors
de la societat. Els que solen fer més soroll són

els sindicats, perquè són els que presumptament re-
presenten els interessos dels treballadors i, per tant,
utilitzen l’aparador de l’1 de maig per reclamar millores
salarials, més llocs de feina i altres mesures que ga-
ranteixin la qualitat de vida dels treballadors, com la
proposta estrella d’enguany, que és la setmana labo-
ral de quatre dies o, dit d’una altra manera, el cap de
setmana de tres jornades de festa.

També el sector empresa-
rial aprofita el reclam de la ce-
lebració del treball per dir-hi la
seva. Aquest és el cas de la com-
panyia Clece, que la setmana
passada va anunciar el projecte
Barcelona Emplea, una inicia-
tiva per oferir feina de diferents
perfils professionals a persones
en situació vulnerable a través
d’un bus que farà parada a qua-
tre ciutats metropolitanes: Sit-
ges, Vallirana, Martorell i l’Hos-
pitalet de Llobregat. És com
aquell bus en el qual viatjava Jor-
ge Fernández i el seu equip de re-
habilitació d’edificis en el pro-
grama d’Antena 3 Esta casa es
una ruina, però en lloc de gua-
nyar-te uns dies de vacances
mentre et reformen la casa aquí
el que t’ofereixen és que treba-
llis perquè amb el teu salari et
puguis arreglar la casa, si és
que en tens.

Uns altres que aprofiten el dayketing del Dia del
Treballador són les consultores, les empreses de re-
cursos humans i les agències de màrqueting. La xar-
xa s’omple d’estudis i d’informes sobre les temàti-
ques més inversemblants relacionades amb el món
laboral. D’aquestes, les més curioses i, en certa ma-
nera, frívoles són les enquestes sobre els hàbits i cos-
tums dels treballadors, que és una manera legal d’in-
vestigar la vida del proletari i, alhora, semblar que
a les empreses els preocupa com se sent el penca-
ire i què l’amoïna.

Dins d’aquest àmbit del work reality, la que més
m’agrada és la branca de les relacions personals en
l’àmbit laboral. Per exemple, sabíeu que els profes-
sionals que tenen un amic a l’empresa treballen més
i millor? Segons un informe de la consultora Gallup,
les persones amb un amic a la feina estan més com-
promeses amb el treball, són més propenses a inno-
var i a compartir idees, a fer més tasques en menys
temps i, compte amb la dada, també es diverteixen
més. Quin descobriment! És com aquella antiga fra-
se-acudit que deia: “Masturbar-se està bé, però fo-
llant coneixes gent”.

Un altre estudi –aquest, de l’empresa Randstad– diu
que vuit de cada deu treballadors espanyols afirmen que
compten amb, com a mínim, un amic a la feina i que es-
tan més contents que un gínjol. Tant, que donen més
importància al valor d’aquesta amistat que al seu pro-
pi sou. En part, s’entén, perquè passem un terç de la nos-
tra vida treballant, per la qual cosa compartim més ho-
res amb els companys de feina que amb la nostra família
o amb el gat, i ja se sap que el tracte porta el contacte.

Ara bé, tenir un amic a la feina compensa o seria
millor estar més sol que un mussol però no haver de

treballar? Està clar que la fantasia d’Il dolce far nien-
teno està gaire ben vista, perquè sembla comunament
acceptat que l’acció natural de l’home és treballar. “El
treball us farà lliures”, deien els nazis. En canvi, el cò-
mic Pepe Rubianes ironitzava: “El trabajo dignifica,
te honra, te realiza, te luce, te abrillanta y te da es-
plendor. Hasta te pone cachondo. Es la hostia.
Hay que ver lo cachonda que va la gente a traba-
jar a las seis, las siete y las ocho de la mañana”.

També la música, que sovint és un fidel reflex del
sentiment popular, està plena de hits que demonitzen
el treball: No me gusta trabajar (Los Rebeldes), La

vida pasa felizmente – Es una
lata el trabajar (Luis Aguilé),
Sympathique – Je ne veux pas
travailler (Pink Martini)… I des-
prés tenim Peret, que a Sabo-
reando cantava: “El portero de
mi casa dice que ya no trabajo,
que le pregunte a su hija cuando
la tengo debajo”. Aquest vers
rumber sembla l’himne de l’in-
cansable rei emèrit: potser en sa
vida mai s’ha acotxat per treba-
llar ni per arreplegar un tovalló
del terra, però, pel que es veu, no
ha parat quiet i mai li ha fet
mandra saltar de llit en llit. De fet,
entre ell i Julio Iglesias, podrien
colonitzar tota Austràlia amb la
seva descendència.

De la mateixa manera que
sempre hi ha un dentista díscol
que no coincideix amb els altres
nou a l’hora de recomanar un
dentífric, a les enquestes sobre el
món laboral també es recull un pe-

tit percentatge d’outsiders que opinen, però com que
són minoria, no es converteixen en tendència. Són au-
tèntics mestres esquivant el treball que s’inspiren en al-
tres personatges que han arribat a la fama per no fer res
o per fer-ho malament, com Homer Simpson, Jeffrey
Lebowski, Peter Griffin o Jay i Bob el Silenciós. Gent ran-
dom que, quan en els estudis de mercat els pregunten
“què estàs fent actualment?”, pot ser que els responguin
“preparant un collar de macarrons per al Dia de la Mare”.

Article publicat originalment el 2 de maig

per Víctor Porres

Els amics de Peter (Griffin)
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NLes millors
perles

Un estudiant de Seül (Corea del Sud) es menja una obra
d’art valorada en 120.000 dòlars. L’obra en qüestió era un

plàtan enganxat a la paret amb cinta adhesiva. En veure-la, el
jove no va dubtar a cruspir-se la fruita. “Tenia gana”, ha al·legat.

Truca al 112 en ple atac d’al·lèrgia i l’operari que l’atén elpren per un bromista. Li va passar a un noi de 15 anys
de les Illes Balears, que resulta que tenia un col·lapse
pulmonar. El 112 podria haver de pagar 100.000 euros.

Aprofitant la visita del director de cinema Steven Spielberg a
Montserrat, acompanyat dels Obama, des de Montserrat li

van fer una proposta: fer una pel·lícula sobre Bonaventura
Ubach, “l’Indiana Jones de Montserrat”. Això promet.

La Junta Electoral ha obligat la CUP de Moià a refer laseva llista electoral per a les municipals del pròxim 28
de maig perquè resulta que no és paritària. Hi falten
dones? Doncs no: n’hi ha “massa”.

LA FOTOTwitter (@FCBfemeni)
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 Tribuna

«Abans que un bombardeig la tornés boja»
‘Homenatge a Teresa’, Ovidi Montllor

Cada dia, a cada passa, una primíssima línia frà-
gil ens separa, o potser ens adhereix sense solu-
ció de continuïtat, amb un subsol que encara con-
té els substrats del que som, concentra totes les

pors acumulades i condensa el trencaclosques d’una me-
mòria fràgil. Ho dic perquè ara que la Model ja no és pre-
só, rere 100 anys d’història i 113 penes de mort, esdevé ga-
irebé imprescindible no perdre’s la impressionant feina-
da que han realitzat la fotògrafa Ana Sánchez i l’historia-
dor Xavier Domènech sobre els refugis antiaeris de quan
plovien bombes a la ciutat que no era dels prodigis. Es tro-
baran, es toparan, amb 170 imatges sobre aquella Barce-
lona subterrània, construïda, com és norma de la resistència
en aquesta país, a través de l’autorganització, l’enxarxament
veïnal i l’esforç comunitari de la rereguarda. Si s’atansen
a l’antic pou del dolor i el càstig que és la vella presó veu-
ran, a les galeries 3 i 4, una insondable exposició carto-
grafiant i localitzant 1322 refugis autoconstruïts, on bar-
celonines i barcelonins es protegiren del foc del cel i on se
salvaren milers de vides. L’Ana hi ha posat el cos, l’ànima
i l’ull per tots nosaltres. Llum tènue contra l’horror i ull per-
sonal entre penombres, sota tots els clarobscurs, per ga-
rantir una mirada col·lectiva en els replecs de la memòria.
Aquell subsol no és pas lluny, i sobre ell caminem quoti-
dianament. El passat 30 de març, quan s’inaugurava, en-
cara prenia la paraula la veïna de Sant Andreu Montser-
rat Sala, a 94 anys. Com a testimoni viu en primera per-
sona. Tan lluny i tan a prop.

La memòria no ens deixa mai en pau i, alhora, és im-
possible construir cap pau sense ella. Alacant, Barcelona,
Gernika i aquells primers bombardejos feixistes contra la
població civil van inaugurar, com a laboratori de proves ne-
cròfil, un model vertical de destrucció demencial que aca-
baria normalitzant-se. Santiago Alba Rico va escriure fa molt
temps sobre aquesta aporia irresoluble: si els camps de con-
centració nazi foren un holocaust horitzontal, Hiroshima
i Nagasaki –246.000 morts– van fundar el funest exter-
mini vertical des de l’aire per esborrar ciutats senceres en
un no res. Però, paradoxalment, com recorda Alba Rico,
l’ordre mundial del 1945 va prohibir el terror dels lager men-
tre legalitzava la crueltat dels bombardejos. Ahir o avui, men-
trestant, les veritats nòmades que Palau i Fabre va deixar
escrites al seu ‘Gernika’ encara romanen i perduren: «Els
infants jugaven a guerra quan de sobte, del cel, d’on ve-
nen, diuen, els àngels i els ocells, queia un xàfec de foc, el
cel era l’infern, l’ordre s’havia capgirat. Tres hores com
una eternitat i aquell joc s’extingia. Els infants ja no ju-
gaven a guerra: la guerra els havia exterminat. Ara tot-
hom pensava igual, perquè tots els cadàvers pensen el ma-
teix. I així començava la gran uniformitat».

La desmemòria també uniformitza. I les ombres del
passat de ‘1.322’ no són només fantasmes del present, sinó
estrictes realitats contemporànies a les quals ens hem
acostumat amb parsimoniosa i radical indiferència con-
temporitzadora. I sí, mirarem l’ahir per poder copsar el
present i saber descodificar el futur. L’exposició no és el
que aparenta –a cavall de la història, la cartografia o l’ar-
queologia–, sinó molt més, i m’atreviria a dir que tot el
contrari –present, brúixola i futur. Si no, no imaginarem
les sirenes i les corredisses civils d’ahir pensant en les cor-
redisses cap al metro de Kíiv d’avui mateix. Mal ens pesi,
el cel de plom s’ha reproduït de forma ininterrompuda
des de 1945. Facin la llista de memòria, si no. Dresden,
Saigon o Santiago de Xile. Sumem-li la memòria de Sa-
rajevo fa 30 anys, de Bagdad i Fallujah en fa 20, d’Alep
en fa 10 o del Iemen des de fa vuit anys. Com si no n’a-
prenguéssim mai –aprendre a mirar, sostenia John Ber-
ger. La mirada, a propòsit de l’exposició, conté una ra-
dical dualitat: la mirada asèptica del pilot del bombar-
der que prem el botó és la que destrueix el món d’una sola
revolada. La mirada de l’Ana, antídot i antagònica, és el
que el salva.

Res no cau del cel –les bombes, sí– i tot es cou sem-
pre arran de terra, des dels subsols on tantes vegades ens
hem hagut de refugiar. Tampoc res comença avui. Les llui-
tes democràtiques de llarg recorregut per la recuperació
dels refugis antiaeris endinsa les arrels, també, en el dè-
ficit estructural i fundacional dels oblits del 1978. Entre les
pioneres que el van obrir fa molt temps hi serà i hi desta-
carà sempre la Pilar Frutos. Una amiga em recorda que
els primers a enfrontar-se a qualsevol mur són els que es
deixen la pell i la cara per forçar la primera escletxa. I sí.
Només érem vailets de barri, fèiem les festes de Gràcia cada
estiu a la plaça del Diamant i allà estava ella, colze a col-
ze, per evitar que, col·lectivament, la postmodernitat s’en-
dugués la memòria. Allà on volien fer un pàrquing s’hi va
quedar finalment el refugi, sota la mirada agraïda del crit
de la Colometa de la Mercè Rodoreda. Recordar avui ho-
res de reunions, de cartells, de tríptics, d’actes i de protestes
és parlar incessantment de la Pilar, tossuda i tenaç, i con-
necta directament amb l’enxarxament veïnal com a refu-
gi democràtic –quan plovien bombes i quan granissaven
oblits. Un mal dia d’un 2020 impossible, la Pilar ens va dei-
xar, i aquest dissabte, finalment, amigues, companyes i pe-
riodistes podrem retre-li el merescudíssim homenatge pen-
dent que li devíem, i que ens devem, al Centre Artesà Tra-
dicionàrius de la Vila de Gràcia. Serà a les dotze del mig-
dia i servirà per dir-li ‘i gràcies sempre’. Per ensenyar-nos
que no oblidar d’on venim ni deixar d’esbrinar on volem
anar requerirà sempre saber quin sòl trepitgem i quants
subsols es mantenen encara vius.

Article publicat originalment el 21 d’abril

La memòria no ens deixa
mai en pau i, alhora, 

és impossible construir
cap pau sense ella.

Alacant, Barcelona,
Gernika i aquells primers

bombardejos feixistes
contra la població civil 

van inaugurar, 
com a laboratori de

proves necròfil, un model
vertical de destrucció

demencial que acabaria
normalitzant-se

“
“

per David Fernàndez

1322 o el subsol com a refugi
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@xalzfm: Un cap de setmana de tres dies:
un per descansar, un per socialitzar i un
per fer tot allò que no tens prou temps per
fer durant la setmana.

@SilCatNa: Tot sovint acaben a les consul-
tes de psicologia les persones que tenen re-
lació estreta amb persones que necessiten
anar al psicòleg i que no hi volen anar. 

@iuforn: La Lliga de [Javier] Tebas és la
dels tossuts. El Madrid tossut que la gua-
nyi el Barça i el Barça tossut a no voler-la
guanyar.

Flaixos
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L’Ajuntament climatitzarà 
els menjadors de les escoles

EDUCACIÓ4Les altes tempera-
tures de l’estiu passat a les esco-
les van posar en alerta la comu-
nitat educativa, que va reivindi-
car en més d’una ocasió la ins-
tal·lació de ventiladors a les au-
les i la millora de la climatització.

Ara que s’acosta de nou el
bon temps, l’Ajuntament ha
aprovat una partida de 2,5 mi-
lions d’euros que dedicarà a cli-
matitzar els 36 centres educati-
us públics d’infantil i primària de
la ciutat. Ho va aprovar el Ple de
l’abril per unanimitat i està pre-
vist que els menjadors de les es-

coles es dotin de refrigeració, així
com els espais comuns, a més de
crear zones d’ombra als patis de
16 centres, una altra de les re-
ivindicacions dels pares i mares.

L’Ajuntament ha pres aques-
ta decisió després de saber que el
departament d’Ensenyament de
la Generalitat només actuarà
enguany als instituts i instituts
escola, i que han de ser els con-
sistoris els que assumeixin la
millora de la climatització de les
aules, una qüestió preocupant a
causa de les onades de calor que
s’esperen pel canvi climàtic.

Polèmica per l’acomiadament
de tres empleats municipals

LABORAL4Tres treballadors de
l’Ajuntament, de més de 60 anys
i 39 d’antiguitat, han estat aco-
miadats sense indemnització ni
dret a l’atur. Així ho denuncien
els sindicats CCOO i UGT, que
han anunciat accions legals con-
tra el consistori. 

La qüestió és que aquestes
tres persones eren personal la-
boral indefinit no fix, subrogats
a l’empresa municipal de La
Farga. El consistori va iniciar fa
un temps un procés d’estabilit-
zació del treball temporal i va po-
sar en marxa una convocatòria

que, segons denuncien els afec-
tats, no corresponia a les seves
places. És per aquest motiu, re-
laten, que no es van presentar.
Igualment, asseguren que fa
anys que denuncien la seva si-
tuació, en avisar que, segons di-
verses sentències judicials, hau-
rien de ser fixos. 

La intervenció municipal, en
canvi, al·lega que l’acomiada-
ment està fonamentat en juris-
prudència del Suprem, en no ha-
ver-se presentat els afectats a la
convocatòria, i que segons la llei
no els correspon compensació.

Les zones d’estacionament
regulat s’estenen per la ciutat
MOBILITAT4El Ple de l’abril va
donar llum verda, amb el vot en
contra del PP, a l’ampliació de
les anomenades zones d’esta-
cionament regulat (AIRE), que
s’estenen ara pels barris de San-
feliu, Santa Eulàlia, Pubilla Ca-
ses, Centre, Sant Josep, la Flo-
rida i les Planes. 

D’aquesta manera, l’Hospi-
talet passarà de 6.549 places
d’aparcament regulat a 10.480,
distribuïdes de la següent ma-

nera: 7.865 per a residents -
zona verda-, unes altres 1.232 de
zona blava i 1.392 per a càrrega
i descàrrega -zona groga-. 

La regulació no tindrà efec-
te els dies festius, però. La zona
verda funcionarà tots els mesos
de l’any, excepte l’agost, així
com la zona blava. Pel que fa a la
zona groga, aquesta serà efecti-
va de dilluns a divendres, de vuit
del matí a vuit de la tarda, i el dis-
sabte de vuit a dues de la tarda.

Pancarta en protesta per la calor a l’escola Prat de la Manta. Foto: Xarxa Groga

Foto: Ajuntament

Successos | Un Mosso, acusat de fer tocaments a una dona
Els Mossos investiguen una presumpta agressió sexual que un agent del cos 

hauria comès sobre una dona amb discapacitat intel·lectual. El policia hauria fet
tocaments a la víctima a casa seva, on va anar a veure-la en acabar el seu torn. 

SERVEIS4Que la brutícia a la
ciutat és una de les principals
preocupacions dels hospitalencs
ho demostra cada any el Barò-
metre municipal d’opinió. A l’úl-
tim, publicat a principis d’any, la
neteja dels carrers apareixia en
les primeres posicions del ràn-
quing de neguits dels veïns. Fins
i tot, el 23% apuntava que era el
principal problema de l’Hospi-
talet, i puntuaven amb un cinc la
feina de l’Ajuntament per man-
tenir neta la ciutat. 

Aquesta sensació ha estat
corroborada per una enquesta
recent de l’Organització de Con-
sumidors i Usuaris (OCU), que
col·loca l’Hospitalet entre les 20
ciutats més brutes d’Espanya, se-
gons els seus ciutadans. De fet,
els hospitalencs suspenen amb
una nota de 4,6 la gestió de l’A-
juntament en aquesta qüestió,
que segons el pressupost apro-
vat per al 2023 dedica 17,5 mi-
lions a la neteja viària, i uns al-

tres 12 per a la recollida, elimi-
nació i tractament de residus. 

En relació amb els resultats
de l’anterior estudi de l’OCU –fet
el 2019–, la satisfacció dels ve-
ïns ha baixat tres punts, si bé és
cert que unes altres ciutats me-
tropolitanes com Badalona té
una nota pitjor –de 4,4 punts–,
mentre que la capital, Barcelona,
és la sisena més bruta de l’Estat
per als seus veïns, que puntuen
el seu servei de neteja amb un 4.

Tanmateix, l’evolució de la sa-
tisfacció dels veïns amb la nete-
ja les últimes tres dècades ha cai-
gut 13 punts a l’Hospitalet. Pre-
guntada per aquesta qüestió du-
rant una entrevista a Espai Línia,
l’alcaldessa, Núria Marín, va re-
conèixer que quan un veí es
queixa “hi ha una part important
de raó”, i que fan un “esforç” per
mantenir els carrers nets. A més,
esperen que amb la nova con-
tracta de neteja la situació millori. 

Marín diu que fan esforços per mantenir neta la ciutat. Foto: Ajuntament

L’Hospitalet està entre les 20
ciutats més brutes d’Espanya

» Els veïns suspenen la neteja municipal en una enquesta de l’OCU
» Marín entén les queixes i espera que la nova contracta porti millores
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Concentració en defensa 
del dret a l’empadronament
DRETS4Diverses entitats de la
ciutat van convocar el dia 27 d’a-
bril al matí una concentració a
les portes de l’Ajuntament per
reivindicar el dret a l’empadro-
nament dels migrants. 

La manifestació estava or-
ganitzada per Mujeres Pa’lan-
te, l’Associació de Veïnes i Ve-
ïns de la Florida, Marea Pen-
sionista i Papeles para todos,
entre altres, i va aplegar dese-
nes de persones, que van exigir
al consistori que garanteixi el
dret a l’empadronament de tots
els ciutadans.  

PETICIÓ DE LA CONFAVC
Aquesta manifestació va tenir
lloc dies després que la Confe-

deració d’Associacions Veïnals
de Catalunya (CONFAVC) fes
públic un document en el qual
demana, entre altres propostes,
que els municipis facilitin el
dret a l’empadronament de tots
els seus habitants. 

El text veïnal, a més, recull
18 propostes de cara a les elec-
cions i reivindica el paper dels
municipis com “baluards de la
cohesió i els drets socials” i
aposta per l'economia "social i
solidària" també des d’aquests.
Alhora, considera l'habitatge
“un dret bàsic” i exigeix un
transport “públic i col·lectiu”
que fomenti una mobilitat “in-
tegradora, accessible, sosteni-
ble, segura i assequible”.

Una imatge de la concentració. Foto: LH En Comú Podem

Les dificultats per accedir a un
habitatge han provocat que, els
últims anys, cada cop més per-
sones s’interessin per adequar i
viure a locals en desús, sigui
comprant-los o llogant-los.
Aquest és el cas d’un local de l’a-
vinguda Severo Ochoa, on viuen
de lloguer tres persones mi-
grants que, segons denuncia la
Plataforma 2015 de Projectes i
Gestió per Canvis d’Ús de Locals
a Habitatges, s’enfronten a un
expedient municipal que podria
fer-los fora. 

Aquesta entitat, de recent
creació, al·lega que l’Ajuntament
no estaria complint un decret de
l’any 2015 que permet convertir
un local que tingui les condicions
d’habitabilitat mínimes acredi-
tades per un arquitecte en un pis.
De fet, al·leguen que aquest local
concret consta com a residencial
en el cadastre, amb data del 22
de novembre del 2022. 

LES OCUPACIONS
El local afectat –que ha estat ob-
jecte de reforma, així com la
porteria d’accés a la finca– és al

costat d’un altre que actualment
està ocupat. En el moment de vi-
sitar la zona, aquesta publicació
va comptabilitzar fins a cinc
persones que van entrar o sortir
d’aquell soterrani, inclosa una
criatura de curta edat. 

Per tot plegat, el portaveu de
la plataforma, l’enginyer tècnic
José María Coderch, considera
que l’actuació de l’Ajuntament
“és un contrasentit”, ja que, se-
gons denuncia, es posen traves
a persones que han fet els tràmits
pertinents, mentre que no s’ac-
tua contra les ocupacions il·le-
gals. “Per contra, en els locals
que han aconseguit la inscripció
com a habitatge legal es promou
el seu llançament”, lamenta. 

Des del consistori, tanmateix,
no ho veuen igual. Fonts muni-
cipals asseguren a Línia L’H
que en cap cas s’està promovent
un desallotjament dels inqui-
lins, i que les exigències muni-
cipals s’emmarquen en la nor-
malitat de processos com aquest,
ja que, per llei –i per evitar pro-
blemes futurs–, han d’assegurar-
se que tot està en ordre. 

Amb tot, aquest estira-i-ar-
ronsa deixa entreveure les con-
tradiccions d’un fenomen com la
conversió de locals en habitatges.
La plataforma defensa que això
dona una nova vida a desenes de
locals abandonats que, d’una al-
tra manera, són objecte d’ocupa-
cions il·legals i conflictes veïnals. 

Francisco J. Rodríguez
PUBILLA CASES

El local de Severo Ochoa afectat. Foto: Línia L’H

Conflicte a Pubilla Cases per un
local reconvertit en habitatge
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Si llegeixes aquestes línies
i tens pensat anar a votar
el pròxim 28 de maig, es-
taràs escollint molt més

que l’alcalde o l’alcaldessa del teu
municipi. Encara que resulta for-
ça desconegut, aquests comicis te-
nen una transcendència que tras-
passa els límits de les ciutats i dels
pobles. A més de consells comar-
cals i diputacions, també s’escullen
els integrants que formaran part
del Consell i la presidència de
l’Àrea Metropolitana de Barcelo-
na (AMB), és a dir, les persones
que dirigiran les polítiques al ter-
ritori més poblat de Catalunya. 

Ara, els més espavilats diran:
“Però això fa anys que passa, oi? No
es tracta de cap novetat”. Tenen raó,
però no del tot. De l’AMB en de-
penen, entre altres, els transports,
els residus, l’ordenació territorial
dels 36 municipis que la conformen
o la gestió de nombrosos espais,
com les platges, la serra de Collse-
rola o la llera del Besòs. A més, hi
ha temes que avui dia van més en-
llà de les competències dels muni-
cipis. Quanta població viu a Bar-
celona i treballa a l’Hospitalet?
Quanta gent ha marxat de la capi-
tal catalana a Badalona o Ripollet
perquè no pot pagar l’habitatge? 

En aquest sentit, quan anem a
votar als comicis municipals tria-
rem els representants –regidors i
alcaldes–que més tard escolliran
qui conforma el Consell Metro-
polità, l’òrgan que s’encarregarà de
posar fil a l’agulla a aquests temes.
Això no és cap novetat. Malgrat
tot, hi ha quelcom que està can-
viant i que fa més importants que
mai les eleccions del 28 de maig.

El passat mes de març, Jordi
Martí Grau, vicepresident de l’À-
rea de Planificació Estratègica a
l’AMB, explicava en una confe-
rència a l’Espai Línia que governar
significa transferir rendes. “Treu-
re diners d’on n’hi ha més per po-
sar-los on n’hi ha menys”, deia.
Mentre que altres organitzacions
com la Diputació presten serveis
als municipis, des de fa un temps
l’AMB està fent polítiques que
tenen una nova dimensió. “Fins
ara s’hi havia resistit molt, però ac-
tualment l’AMB comença a fer po-
lítiques com la Zona de Baixes
Emissions, la unificació tarifària al
transport públic o el Pla de Barris
Metropolità”, va assenyalar Mar-
tí Grau. Dit d’una altra manera, ha
passat de gestionar a governar. 

A més d’això, cal tenir en
compte un altre fenomen: el pres-
supost. El 2022, la partida de
l’AMB va augmentar un 13%, si-
tuant-se en els 2.470 milions d’eu-
ros anuals. És, per darrere de la
Generalitat i de l’Ajuntament de
Barcelona, el tercer organisme
amb més capacitat d’intervenció
de Catalunya. A les eleccions, per
tant, també es decidirà com s’han
de gestionar aquests milions. 

CAMPANYA SENSE INTERÈS
Tot i la seva importància, durant la
campanya segurament no senti-
rem ni un candidat que parli de les
polítiques que cal posar en marxa
a la metròpoli. Així ho reconeixen

els mateixos implicats. “Ni a mi ni
a ningú ens sentireu parlar de
quines són les nostres propostes
metropolitanes”, afirmava l’alcal-
de del Prat i candidat dels comuns
Lluís Mijoler en to crític en una en-
trevista al Línia. De la mateixa ma-
nera, l’alcalde de Cornellà i vice-
president executiu de l’AMB, An-
tonio Balmón, considera que “a
Cornellà s’ha de parlar de Corne-
llà, i la gent, quan va a votar, ha de
votar pel seu municipi”. 

El coordinador general del Pla

Estratègic Metropolità de Barce-
lona (PEMB), Oriol Estela, es
mostra preocupat per aquesta
manca de debat sobre la metrò-
poli. “Estaria molt bé que els par-
tits ens expliquessin quines són les
propostes i el seu pla per al con-
junt del territori, perquè hi ha mol-
tes qüestions que tenen afectació
més enllà del límit municipal”, afir-
ma Estela tot referint-se a temes
com la sequera o el canvi climàtic. 

Alhora, considera que aquest
debat hauria de ser encara més im-

portant a la capital catalana, ja que
és la ciutat que té més pes en mo-
bilitat i activitat econòmica. “En els
debats que he vist dels candidats
de Barcelona, en la majoria dels ca-
sos no mencionen el fet metropo-
lità si no se’ls interpel·la directa-
ment al respecte”, lamenta Estela.
“A Barcelona, si els costa sortir fins
i tot de l’Eixample, imagina’t si han
de parlar de problemàtiques que
van més enllà”, critica. 

És per tot això que el coordi-
nador general del PEMB consi-

dera que els partits “haurien de
presentar un mínim de progra-
ma”, i per aquest motiu, des del
diari Línia hem volgut esbrinar
què planteja cada formació a es-
cala metropolitana. 

NOMÉS UN PROGRAMA
Després de preguntar-ho a les for-
macions més destacades del terri-
tori, només hem rebut un únic pro-
grama electoral pròpiament dit
per a l’AMB. Es tracta del dels co-
muns, que han treballat en un ex-

Actualment, el partit que té més representació a l’Àrea Metropolitana de Barcelona és el PSC. Foto: AMB

A més de votar qui governarà els municipis, el pròxim 28 de maig els ciutadans 
de la metròpoli triaran de forma indirecta els seus representants al Consell

Metropolità de l’AMB. En aquest reportatge expliquem qui té programa 
electoral explícit per al territori i qui no, i quines són les propostes dels partits.

Unes eleccions sense
campanya electoral
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n Potser el repte més important de
l’Àrea Metropolitana de Barcelona
(AMB), abans de poder gestionar de
forma eficaç qüestions com l’habi-
tatge, la promoció econòmica o el
canvi climàtic, és el de definir-se. És
un òrgan de gestió o un òrgan polí-
tic? Per això, tal com expliquen Rosa
Suriñach, d’ERC, o Lluís Mijoler, dels
comuns, s’ha de debatre sobre si ha
de ser la ciutadania qui esculli per
elecció directa els seus represen-
tants metropolitans o no. A més, s’ha
de discutir si la ciutadania ha de triar
qui presideix l’AMB, un càrrec que

actualment ocupa Ada Colau i que
tradicionalment exerceix l’alcalde de
Barcelona. “Si l’administració gestio-
na recursos, ha de ser la ciutadania
qui decideixi com s’han de gestio-
nar”, apunta l’alcalde del Prat per
afegir que “cal cedir competències a
l’AMB i alhora demanar més compe-
tències per als ajuntaments”. Per la
seva banda, Suriñach afirma que
“ERC està disposada a replantejar la
governança” per tal de donar “més
pes polític a l’AMB”.
No tothom considera aquesta

possibilitat. Antonio Balmón, del
PSC, n’és un ferm detractor. “No cal
enredar-ho més, sinó actuar”, afirma.
“L’elecció directa és perdre el temps,

quan el que s’ha de fer és treballar
en el dia a dia”, afegeix. Tot i que dins
de la seva formació hi ha veus que
consideren el debat, el cert és que en
general els socialistes veuen l’AMB
com una diputació de nivell metro-
polità. Té sentit que així sigui, ja que
amb l’actual model el PSC acumula
gairebé el 48% dels consellers me-
tropolitans i, per tant, el sistema d’e-
lecció a través dels regidors benefi-
cia la seva presència i poder a l’AMB.
En una línia similar s’expressen

altres veus, com la de Xavier García
Albiol, del PP. El candidat a l’alcaldia

de Badalona considera que votar
“no és una prioritat”. “No crec que
existeixi un sentiment metropolità,
ja que l’AMB és més una figura políti-
ca administrativa que, això sí, té
molt valor”. També ho fa Xavier Trias,
que veu aquest òrgan com un gestor
entre interessos de les ciutats.
Més enllà de desitjar un sistema

d’elecció directa metropolità o no,
cal reflexionar sobre qui voldria vo-
tar en unes eventuals eleccions me-
tropolitanes. “Pel que hem vist, la
gent no ho vol, a no ser que s’elimi-
nin altres nivells d’elecció”, diu Oriol
Estela, del PEMB, citant un estudi de
la Fundació Carles Pi i Sunyer. En al-
tres paraules, ens fa mandra votar.

El gran debat

haustiu document amb un cente-
nar de mesures concretes, entre les
quals Mijoler destaca les que tenen
a veure amb els drets socials. “Cal
aconseguir la cohesió social del Be-
sòs i del Llobregat”, afirma l’alcal-
de del Prat. A més, considera que
s’ha de lluitar contra la gentrifica-
ció, que “ja és metropolitana”. 

Tal com deia Martí Grau, els
comuns aposten per una entitat
metropolitana que governi i que al-
hora homogeneïtzi polítiques com
la de les Zones de Baixes Emis-
sions, els plans contra la sequera
o la preservació dels espais natu-
rals. En aquest sentit, l’alcalde
del Prat afirma que “els ajunta-
ments no poden resoldre molts te-
mes sols, com per exemple la pro-
moció econòmica”, perquè això
podria derivar en una lluita entre
ells. Així, considera que potenciar
l’AMB permetria “promoure no-
ves centralitats” i evitar que terri-
toris com el Baix Llobregat “sigu-
in el pati del darrere de Barcelona”.

En realitat, els grans reptes
que esmenta Mijoler són sem-
blants als que altres formacions ci-
ten. L’única diferència és que
aquestes darreres no tenen pro-
grama explícit al respecte i, per
tant, la possibilitat dels ciutadans
de saber amb exactitud les seves
propostes és molt menor. 

LÍNIES MESTRES
El 17 d’abril, els alcaldes més des-
tacats del PSC a la metròpoli es re-
unien a Santa Coloma per mostrar
un gran acord metropolità. En
l’acte es van esbossar les línies ge-
nerals que hauria de seguir la re-
gió en els pròxims anys. Segons els
socialistes, són tres els camps en els
quals treballar: mobilitat sosteni-
ble, habitatge assequible i pro-
moció econòmica. “Cal enfortir
l’oferta de mobilitat pública, que
està al centre de la lluita mediam-
biental, i teixir una política d’ha-
bitatge basada en la rehabilitació i
la construcció d’habitatges asse-
quibles”, explica Balmón. “El mús-
cul municipal no és suficient, i per
això cal canviar d’escala”, afegeix. 

Per la seva banda, ERC també
va fer una trobada similar ano-
menada Conferència Metropoli-
tana el febrer passat. La formació,
que amb apostes com la de Gabriel
Rufián presentant-se a Santa Co-
loma vol millorar la seva presèn-
cia a l’àrea metropolitana, comp-
ta amb un programa marc del que
anomena “la Catalunya sencera”.
El document contempla propos-
tes per als municipis de les àrees
metropolitanes en general sense
especificar si són la de Barcelona,
la de Lleida o la de Girona. Sigui
com sigui, Rosa Suriñach, d’ERC

“A Barcelona, si als
candidats els costa
sortir fins i tot de
l'Eixample, imagina’t 
si han de parlar de
problemàtiques que
van més enllà de la
ciutat”, diu Oriol Estela

Barcelona, explica que el repte
més important que entoma la re-
gió és el de l’habitatge, i per això
proposa, entre altres, convertir
sòl industrial en terreny edificable
i impulsar l’IMPSOL, l’empresa
metropolitana d’habitatge. A més,
considera que cal millorar la mo-
bilitat enllaçant els límits entre els
municipis amb bicicletes.   

Altres formacions també iden-
tifiquen aquestes problemàtiques,
però no han fet tants esforços
per definir els seus argumentaris.
El PP, per exemple, entoma la
campanya des del vessant muni-
cipal, i per això no té cap docu-
ment de mesures per a la metrò-
poli. L’alcaldable per Badalona Xa-
vier García Albiol considera que,
en termes territorials, la seva ciu-
tat ha de “recuperar l’estabilitat po-
lítica per tornar a ser un referent”
i “transformar la C-31” perquè dei-
xi de “dividir el municipi”. 

Fa el mateix Xavier Trias a
Barcelona. La seva llista no ha pre-
sentat cap programa metropoli-
tà explícit, però aposta per una
AMB que gestioni les relacions en-
tre municipis i no pas per un ens
que dicti polítiques. “No és una
eina política clàssica, sinó de ges-
tió de serveis i d’entesa entre
municipis”, afirma l’exalcalde i
candidat de Trias per Barcelona. 

CRÍTICS AMB L’AMB
Potser la proposta més allunyada
de la resta és la de la CUP. La for-
mació anticapitalista vol la “disso-
lució de l’AMB”. “És un organisme
opac i una menjadora de recursos
que es reparteixen els barons so-
cialistes”, diu la candidata per Bar-
celona Basha Changue. Per a la
CUP, els grans reptes als quals s’en-
fronta el territori haurien de re-
soldre’s amb diàleg entre els dife-
rents ajuntaments d’una zona i no
pas amb un organisme centralitzat.
“Els municipis han de poder man-
comunar serveis en funció de les
necessitats”, afirma Changue.

També es mostra crítica Anna
Grau, de Ciutadans a Barcelona.
“No tenim una entitat vertebra-
dora, però, en canvi, paguem so-
bresous i impostos injustos”, diu.
“L'AMB és un cementiri d'ele-
fants i de mala gestió, quan podria
ser una plataforma de col·labora-
ció publicoprivada i l’espina dor-
sal que cohesioni els municipis”.

Una varietat d’opinions que de-
mostren que el debat metropolità,
encara que ningú en parli, és més
viu que mai. 

Tot i que la majoria dels
partits coincideixen 
en quins són els reptes
que afronta l’àrea
metropolitana, només
un ens ha fet arribar un
programa electoral
explícit per al territori

Hi ha qui aposta per escollir els consellers
metropolitans i la presidència de l’AMB per elecció

directa i qui hi està fermament en contra

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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- Quin és el projecte que presen-
teu? 
El nostre és un projecte pensat i fet
a l’Hospitalet. Un projecte de suma,
amb Esquerra Republicana, EUiA i la
plataforma ciutadana Gent pel
Canvi, i diverses persones indepen-
dents, com jo mateix, que l’encap-
çalo. És un projecte amb el qual
m’he sentit molt còmode des del
principi. Hi ha talent, hi ha aire fresc,
hi ha molta gent amb experiència i
expertesa en diferents àmbits de
govern i també hi ha molta il·lusió
per poder transformar l’Hospitalet i
recuperar el lideratge que la nostra
ciutat necessita.

- Per què vols ser alcalde de l’Hos-
pitalet?
Crec fermament que a l’Hospitalet
es pot viure millor. Per això he deci-
dit fer el pas endavant i sumar-me a
aquest projecte que m’il·lusiona des-
prés de moltes decepcions dins del
meu antic partit, i molt especial-
ment després de veure com, en de-
nunciar un cas de corrupció en
l’àmbit de l’esport escolar, s’escol-
tava i es donava més suport als pre-
sumptes corruptes que a qui posava

la denúncia. Perquè les ciutats i les
institucions no són patrimoni de cap
partit. Jo vull ajudar a recuperar
l’Hospitalet per a la gent.

- I com fareu que a l’Hospitalet es
pugui viure millor?
Amb barris dignes, on la gent se senti
atesa i acompanyada, amb equipa-
ments suficients i de qualitat, amb un
comerç de proximitat viu i de quali-
tat, amb carrers ben enllumenats i
nets. Carrers que es percebin segurs,
amb un canvi de model policial basat
en la proximitat i amb una gestió in-
tegral de la convivència, i amb nous
perfils professionals. Una ciutat amb
més verd i menys ciment. Amb habi-
tatge assequible i feina per a tothom.
Amb un urbanisme al servei de les
persones i no de les constructores.
Una educació que garanteixi la igual-
tat d’oportunitats i una oferta cultural
de qualitat a l’abast de tothom. On
ens sentim lliures i es respectin els
nostres drets. Amb tolerància zero
davant de la violència masclista. Amb
hàbits de vida saludables, on l’esport
de base sigui prioritari. Amb una ad-
ministració eficient que serveixi la
ciutadania i no a l’inrevés. A diferèn-
cia del govern actual, que ha incom-
plert més del 80% del seu darrer
programa electoral, nosaltres ens
comprometem a complir el nostre, i
en rendirem comptes. 

- Per a vosaltres, quins són els àm-
bits més urgents que cal millorar a
l’Hospitalet?
Bàsicament, la situació de massifi-
cació i la proliferació dels infrahabi-
tatges, la neteja i la percepció de
seguretat. Ens calen barris dignes i
carrers segurs. És urgent incremen-
tar els espais verds i l’oferta d’habi-
tatge accessible, per poder disposar
d’espais suficients on construir els
equipaments públics necessaris,
fent un canvi copernicà en els plan-
tejaments urbanístics, per esponjar
els barris més massificats. Ens cal
també un pla de xoc per recuperar
el comerç, amb cada cop més per-
sianes abaixades.

- Creu que a l’Hospitalet se li ha tret
tot el potencial que té com a ciutat?
Aquesta és una gran ciutat. Amb
molts problemes i necessitats, però
també amb moltes fortaleses deri-
vades del potencial de la seva gent i
de la seva situació estratègica de
centralitat. La pregunta és si amb les
nostres fortaleses hem estat capa-
ços de donar respostes a les neces-
sitats de la nostra gent i de generar
oportunitats per viure millor a la
nostra ciutat. I això, en els darrers
anys, no ha passat. La visió que ha
imperat d’un urbanisme estricta-
ment economicista i generador d’in-
gressos per pagar les necessitats de
la creixent població vulnerable d’al-
tres parts de la ciutat és el mateix
model paternalista de la presidenta
Ayuso i de l’alcalde Almeida a Ma-
drid. O abordem polítiques transfor-
madores, amb urbanisme inclusiu i
social i amb una visió de “l’Hospita-
let sencer”, o els ingressos que s’ob-
tinguin amb un model urbanístic

excloent i especulatiu sempre seran
insuficients. En el fons, parlem de
dues ciutats que no es miren.
Aquest és el principal fracàs de Núria
Marín. Això és el que jo em proposo
revertir a partir d’aquest mes de
maig. Perquè a l’Hospitalet es pot
viure millor.

Per últim, per què demanaria a la
gent que ens llegeix que el voti? 
La nostra candidatura és l’única força
amb capacitat real de liderar el canvi
a la nostra ciutat i acabar amb 40 anys
de govern dels mateixos. Ara toca fer
possible el canvi a l’Hospitalet. Em
sento personalment capaç, amb
idees clares, amb molts projectes i
amb una visió molt clara de cap a on
ha d’anar la ciutat. I ho faig acompa-
nyat d’un equip molt potent i amb un
programa de govern sòlid. Però, so-
bretot, volem comptar amb la ciuta-
dania, perquè els reptes que tenim al
davant només els afrontarem gene-
rant aliances internes i externes sòli-
des. Per aquest motiu us demano
dues coses: impliqueu-vos i partici-
peu-hi activament. Nosaltres tenim
les portes obertes a tothom que es
vulgui sumar al nostre projecte. I el 28
de maig voteu pel canvi que mereix
la nostra ciutat. Voteu Esquerra Repu-
blicana de Catalunya+EUiA!

“Crec fermament que a l’Hospitalet es pot viure 
millor, per això he decidit fer el pas endavant”
Jaume Graells 
ERC L’Hospitalet

“Una educació que 
garanteixi la igualtat 
d’oportunitats 

i una oferta cultural  
de qualitat a l’abast 

de tothom”
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A judici una noia que es va
defensar d’un abús sexual

TRIBUNALS4Els fets van tenir
lloc l’octubre del 2017 al Sala-
mandra, quan un noi va intentar
abusar sexualment d’una noia
que, per defensar-se, va estave-
llar-li un got de vidre a la cara.
Ara estan a l’espera d’un judici
per una denúncia creuada: ell
per abús sexual i ella per lesions. 

Es dona el fet, tanmateix,
que la pena que demanen per a
la noia és més elevada que la del
noi. I és que la fiscalia demana 15
mesos de presó per a l’acusat
d’un delicte d’abús sexual, men-
tre que per a la dona demana dos

anys de presó per un delicte de le-
sions. Això no obstant, el judici,
que estava previst per al 24 d’a-
bril a l’Audiència, es va haver de
suspendre per un error proces-
sal a la transcripció de l’escrit d’a-
cusació contra la noia. 

De fet, aquesta tipologia de
delictes que contemplen entre
dos i cinc anys de presó no es
poden jutjar a l’Audiència pro-
vincial, sinó més aviat a un jut-
jat penal. El cas s’ha remès a un
jutjat d’aquestes característi-
ques i s’està a l’espera d’una
nova data per a la vista. 

Els fets van tenir lloc a la Sala Salamandra. Foto: Arxiu

Tradició | Sant Josep viu la seva Festa Major
El barri de Sant Josep és el primer a celebrar la seva Festa Major. Ho fa fins al 14 

de maig, amb un programa d’activitat divers, en el qual destaca la fira de comerç, el
correfoc i la presentació a càrrec d’Antonio Gata, president de la comissió de festes. 

La Generalitat ha decidit con-
cedir la Creu de Sant Jordi al Ca-
sino del Centre, una entitat que
enguany celebra el seu 150è ani-
versari. El Govern ha atorgat
aquest reconeixement a l’entitat
hospitalenca “per la seva re-
marcable acció cultural i social”
i també per ser una entitat “viva
i arrelada” a l’Hospitalet. En
aquest sentit, l’executiu català
considera que el Casino és un
“destacat dinamitzador dintre
del teixit social del barri del
Centre”, i també en destaca la
seva “àmplia proposta de grups
i activitats culturals i populars”.

UNA FEINA D’ANYS
Josep Goyta, president de l’as-
sociació, expressa la felicitat
dels membres de l’entitat en
una conversa amb Línia L’H.
“Estem en un any de celebra-
cions, i tenir un reconeixement

com aquest de la Generalitat, de
país, és molt important per a
nosaltres”, comenta Goyta, que
recorda els esforços que s’han fet
els últims anys per mantenir a
flotació l’associació, tal com va
explicar recentment en un re-
portatge en aquesta publicació.

L’obtenció d’aquest guardó
gairebé ha coincidit en el temps

amb l’estrena de la nova façana
de l’entitat, que ha estat restau-
rada seguint criteris patrimo-
nials i que ha lluït durant les re-
cents i multitudinàries Festes de
Primavera de la ciutat. 

A més, el pròxim 13 de maig
a les set de la tarda acollirà un
concert de cant coral amb les
cinc corals que hi ha al barri.

Així llueix la nova façana del Casino. Foto: Línia

El Casino rep la Creu de Sant
Jordi en el seu 150è aniversari

Francisco J. Rodríguez
CENTRE
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Bellvitge | El GornalEnsurt | Una gavina els roba les joies familiars
Una gavina va ser l’autora d’un robatori en un balcó de Bellvitge, on una família
guardava les joies familiars. L’animal se les va endur amb el bec i les va deixar
en un sostre proper. Els bombers van haver de recuperar el botí sostret.

Tradició | La Festa Major del barri escalfa motors
Un cop finalitzades les Festes de Primavera, el calendari festiu 
de la ciutat ja ha donat el tret de sortida. De fet, Santa Eulàlia 

celebrarà la seva festa gran a partir del 31 de maig i fins al 4 de juny.

EQUIPAMENTS4L’Ajuntament
vol fer un procés participatiu
amb la ciutadania per decidir
com serà la reforma del parc de
l’Alhambra. Així ho ha reiterat el
govern municipal, després d’u-
na moció recent presentada per
LH En Comú Podem al Ple. 

Segons informen des de l’as-
sociació veïnal Som Santa Eulà-
lia, l’Ajuntament té previst por-
tar a terme el procés entre el juny
i el desembre. Aquest procés

haurà de decidir com es remodela
el parc, que va estar en el punt de
mira a finals del 2019 quan una
consulta ciutadana organitzada
pel consistori va rebutjar cons-
truir allà un poliesportiu. 

Sigui com sigui, qui es pre-
senti al concurs per reformar el
parc haurà d’incorporar-hi les
propostes veïnals recollides en
aquest procés ciutadà. Més tard,
un jurat decidirà quina és la
millor proposta.

Marín obre el futur del parc de
l’Alhambra a la participació

El parc és un pulmó verd del barri. Foto: Twitter (@salvemalhambra)

La tramitació del Pla Director
Urbanístic (PDU) Biopol-Gran-
via avança “amb normalitat”.
Així ho explica el director del
Consorci per a la Reforma de la
Gran Via, Raúl Alvarín, que rep
Línia L’H al seu despatx per re-
passar alguns detalls tècnics del
projecte que han sortit a col·la-
ció recentment. 

I és que fa unes setmanes la
plataforma No Més Blocs i la Sa-
boga van fer públic un informe
de Protecció Civil en el qual es re-
comana que no es cobreixi la
Gran Via –una de les principals
actuacions contemplades al
PDU–pel risc d’inundacions i en
el qual també s’alerta del risc de
transport de mercaderies peri-
lloses que passarien per aquest
àmbit i que fa incompatibles al-

guns usos previstos pel planeja-
ment, com ara hospitals o resi-
dències. A més, els ecologistes
avisen que el PDU depèn d’un
projecte de variant de camions
per accedir al Port, el traçat del
qual està en fase de redacció, tal
com informen des del ministeri
de Transports i confirma Alvarín,
que al·lega que l’any passat es va
aprovar el projecte bàsic. “No ens
inventem res, adaptem aquest
projecte al PDU”, respon el di-
rector, que recorda que el pla-
nejament del Biopol-Granvia
considera Cal Trabal com a zona
especial de protecció de les aus
(ZEPA), una proposta del Govern
que encara no ha estat aprovada. 

“PRESCRIPCIONS”
Sigui com sigui, Alvarín recorda
que es tracta d’un informe “pres-
criptiu”, “que pot tenir raó o no”,
com les al·legacions, en el qual les
administracions involucrades en
el projecte o que hi tenen alguna

cosa a dir proposen incorporar
millores que considerin neces-
sàries. Aquests informes els de-
mana el departament de Territori
de la Generalitat, que precisa-
ment participa del Consorci amb
l’Ajuntament per tirar endavant
amb el projecte. 

Amb tot, des de No Més Blocs

recorden que un document si-
milar de Protecció Civil “va obli-
gar a fer modificacions substan-
cials en el planejament, fet pel
qual es va haver de sotmetre de
nou a aprovació inicial i infor-
mació pública”. Tanmateix, Al-
varín diu que han encarregat un
altre informe que remetran a

Protecció Civil i en el qual de-
fensen que la Gran Via “no pati-
rà danys” en cas d’inundació i que
tenen previst un sistema de dre-
natge que garanteix la seguretat. 

Pel que fa al trànsit de mer-
caderies perilloses, Alvarín con-
firma que a la franja de segure-
tat que s’estableix a banda i ban-
da de la Ronda no s’hi col·loca
cap equipament vulnerable.

APROFITAR EL POLÍGON?
A l’hora d’analitzar la proposta
de No Més Blocs de col·locar el
clúster biomèdic en un polígon
industrial proper, el director
del consorci diu que “no és pos-
sible” i recorda que aquelles
naus, afectades per un pla de re-
novació d’àrees industrials
(PRAILH), “no compleixen amb
els requisits” i estan “allunyades”
del nucli biomèdic que mar-
quen els hospitals de Bellvitge,
l’Idibell, el Duran i Reynals i la
Universitat de Barcelona.

Cos a cos burocràtic 
» No Més Blocs fa públic un informe de Protecció Civil on es desaconsella, entre altres, soterrar la Gran Via
» Els impulsors del PDU Biopol-Granvia al·leguen que és un document preceptiu “que pot tenir raó o no” 

Maqueta del PDU a la seu del Consorci. Foto: Línia

Francisco J. Rodríguez
BELLVITGE

L’escola Paco Candel ha patit dos
intents de robatori les últimes
setmanes. El darrer assalt va
tenir lloc diumenge 30 d’abril,
però els lladres no es van poder
endur res gràcies a la millora de
la seguretat al centre educatiu. 

Fonts municipals han ex-
plicat a aquesta publicació que
aquell dia va sonar l’alarma i
que una patrulla de la Guàrdia
Urbana s’hi va desplaçar ràpi-
dament per fer una revisió. Ho
confirma Cristian Gil, presi-
dent l’Associació de Famílies
d’Alumnes (AFA) de la Paco
Candel, que lamenta el “mal-
decap” que suposa gestionar la
paperassa legal cada cop que in-
tenten robar a l’escola. 

En aquest sentit, des de l’A-
juntament defensen que han re-

forçat els panys dels col·legis i
han revisat les alarmes, però
els pares i mares consideren
que cal enfortir la seguretat als
centres educatius, que des de fa
mesos pateixen un degoteig de
robatoris que ha posat en alerta
la comunitat educativa. “Cal una
inversió important en seguretat”,
defensa Gil, que de tota manera
entén que és un “esforç impor-
tant”, ja que a la ciutat hi ha un
centenar de centres educatius. 

Des de l’associació de veïns
Som Santa Eulàlia reclamen una
reunió urgent amb el regidor del
Districte i d’Educació, David Qui-
rós. Per la seva banda, Gil posa
com a exemple d’èxit el sistema
de seguretat -pagat per les famí-
lies- que han instal·lat a l’institut
Jaume Botey, amb càmeres i
connexió directa amb Mossos, el
qual ha posat fi als assalts. Per tot
plegat, Gil vol traslladar aquesta
proposta al consistori.

L’escola Paco Candel funciona en barracons. Foto: Arxiu 

Nou assalt a l’escola Candel:
“Cal inversió en seguretat”

Francisco J. Rodríguez
SANTA EULÀLIA
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IMAGINEM UNA
CIUTAT AMB FUTUR

@lhencomupodem   twitter.com/LHenComuPodem    instagram: manueldominguezlhTel . 656 384 506

L‘Hospitalet guanya vida L’ Hospitalet

Ens imaginem una ciutat amb el doble de
zones verdes que les actuals, que és el
mínim que recomana l’Organització Mun-
dial de la Salut, i on s’aturi la bogeria cons-
tructiva dels darrers temps, propera a la del
franquisme, i puguem recuperar espais lliu-
res, públics i accessibles.

Una ciutat amb serveis públics i equipa-
ments que responguin a les necessitats dels

diferents col·lectius, amb una política d’ha-
bitatge que ofereixi lloguers assequibles, es-
pecialment a partir de les reformes dels
edificis obsolets, on la salut, l’educació, la
cultura i el respecte al patrimoni siguin al
centre de la política local, on
es fomenti l’economia social i
solidària, el cooperativisme,
la reindustrialització i el co-
merç de proximitat, posant
fre a les grans empreses de
distribució.

Una ciutat que vetlli pels drets de totes les
persones, sense importar qui siguis, com et
sentis o d’on vinguis. Perquè si acceptem una
desigualtat estem acceptant-les totes.

Una ciutat amb la participació real de la
ciutadania en la presa de decisions, com

ara en l’ús i el disseny dels espais públics,
amb nous reglaments dels consells muni-
cipals i amb total transparència en el finan-
çament d’entitats i organismes públics, que
ens permeti acabar amb la corrupció.

Una ciutat en la qual la con-
vivència i el dret a la nostra se-
guretat siguin realitats
garantides pels serveis públics,
la mediació comunitària i un
model policial basat sobretot en
la prevenció i l’acció de proxi-

mitat, com ja s’ha fet en municipis propers.
Ens ajudes a imaginar un l’Hospitalet

millor? Ens ajudes a fer-lo realitat? Juntes,
segur que ho aconseguirem.

Manuel Domínguez

Una ciutat que vetlli
pels drets de totes 
les persones, sense
importar qui siguis 

o com et sentis
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Les Planes | La Florida

Collblanc | La Torrassa

POLÈMICA4L’Ajuntament va
enviar les excavadores als Blocs
Florida per retirar les plantes
que, dies abans, hi havia plantat
un grup de veïns, agrupats al vol-
tant de la plataforma La Florida
es planta. Ho va fer el 17 d’abril,
davant les protestes veïnals, que
defensen que cal combatre la cri-
si climàtica amb més verd. 

Tot plegat té a veure amb un
projecte municipal, votat favo-
rablement pels veïns que van

participar en el procés partici-
patiu celebrat fa cinc anys, que
contempla enderrocar els murets
i fer una nova urbanització dels
parterres, per evitar humitats,
rates i que la gent entri per les fi-
nestres dels baixos. 

La Florida es planta, al seu
torn, considera que la transfor-
mació del barri ha de tenir en
compte criteris ambientals i que
el procés participatiu s’hauria
d’haver estès al conjunt de veïns.

SOCIETAT4”Vull donar exem-
ple, perquè la gent pensa que no
hi ha sortida, i no és així”. Són
paraules recollides per LH Di-
gital de l’actor de la Florida
Omar Bentaleb, protagonista,
conjuntament amb la cantant
Gisela Quirós, del curtmetratge
La Flori, estrenat a finals de
l’abril al centre municipal Ana
Díaz Rico. Es tracta d’una peça
elaborada a iniciativa de la Fun-
dació AEMA, a través del seu
programa Filma-M, una plata-
forma que vol ajudar els joves del
barri a “expressar-se artística-
ment”, relata a Línia LHRobert
López, director de la fundació.

El curt compta amb el suport
de l’Ajuntament i el dia de l’es-
trena va omplir l’Ana Díaz Rico
de veïns. Uns veïns que com-
pleten el repartiment del film i
que s’han bolcat en el seu ro-
datge. “Volem mostrar com és la
Florida de la manera més natu-
ral”, va dir el seu director, Xavier

Montserrat, aquell dia. El curt,
de fet, arrenca amb la Gisela
cantant en un bar del barri La
Llorona, la cançó que va fer
emocionar Risto Mejide a Got
Talent fa dos anys. A partir d’a-
quí, es teixeix una història de su-
peració davant les adversitats.
“Els somnis es poden complir
amb esforç, les coses no cauen
del cel”, va expressar la Gisela el
dia de l’estrena. 

Per la seva banda, l’Omar va

recordar el seu passat com a
empleat en un bar, on treballava
14 hores. La seva sort va canviar
el dia que va ser escollit en un càs-
ting per participar en la sèrie La
Unidad. L’Omar, que al curt la-
menta que sempre li fan fer de
“dolent o de terrorista” pels seus
orígens, protagonitza  una altra
d’aquestes històries de la Florida
que “mereixen ser explicades”, re-
ivindica López. “Al barri també
passen coses bones”, conclou. 

Dia de la presentació del curt als Blocs Florida. Foto: Ajuntament

‘La Flori’: històries de superació
que mereixen ser explicades

El consistori retira les plantes
dels parterres dels Blocs

MEDI AMBIENT4Desenes de
veïns van participar el passat dia
28 d’abril en una nova concen-
tració en protesta per la tala
d’arbres prevista al carrer Mar-
tí i Julià. Organitzada per De-
fensem el Castell de Bellvís, amb
la col·laboració d’entitats, asso-
ciacions de veïns i plataformes
de tota la ciutat, la trobada va te-
nir lloc a la plaça del Mercat, per
on van passar molts veïns que
van poder informar-se sobre el
futur dels arbres en aquest car-
rer del barri. 

Des de la plataforma orga-
nitzadora expliquen a aquesta
publicació que la concentració va
ser “tot un èxit” i que va ser vi-
sitada per un “continu de gent”
durant tota la tarda. Es van ce-
lebrar tallers, activitats infantils
i es van recollir signatures en
contra del projecte municipal per
a aquest vial.

Per altra banda, els organit-
zadors van posar en marxa una
campanya per apadrinar arbres.
Properament, col·locaran cartells

als arbres amb el nom i co-
gnoms de les persones que han
participat en aquesta iniciativa,
per conscienciar sobre la seva
importància. I és que des de la
plataforma incideixen en la ne-
cessitat de comptar amb arbres
per contrarestar els efectes del
canvi climàtic a les ciutats i po-
der tenir ombres durant l’estiu. 

Amb tot, encara no hi ha
data per a l’inici de les obres al

carrer Martí i Julià, tal com re-
coneixen fonts municipals a
aquesta publicació. 

Des del consistori, sigui com
sigui, defensen la necessitat de
portar a terme aquestes obres
per millorar l’accessibilitat al
carrer, atès que hi ha arbres
que ocupen molt espai a les vo-
reres. A més, hi ha veïns que es
queixen de la proximitat dels ar-
bres als seus balcons.

Un moment de la concentració. Foto: Som Santa Eulàlia

Nou clam veïnal per conservar
els arbres de Martí i Julià

Enderroquen la centenària
bodega Bou de Collblanc

HISTÒRIA4L’antiga bodega
Bou va ser enderrocada el mes
passat. Amb més d’un segle de
vida al darrere, aquest establi-
ment de Collblanc ha estat un
referent per a generacions i ge-
neracions de veïns del barri,
que l’han tingut com un punt de
referència per socialitzar. 

Els propietaris del negoci
van canviar de local fa gairebé
una dècada, i l’antiga nau va que-

dar en desús, fet pel qual va
anar a terra. De fet, la voluntat
municipal és guanyar espai per
fer més gran aquella vorera i fa-
cilitar l’accés a la parada de me-
tro del davant, un lloc per on
passa molta gent i que no dis-
posa de l’espai suficient. 

En els terrenys que quedin
lliures, segons avança LH Digi-
tal, es construirà un hotel de
quatre estrelles i nous comerços. 

Difonen les ciències en una
trobada al parc de la Marquesa
EDUCACIÓ4Prop d’un miler
d’alumnes de primària i secun-
dària de centres educatius de la
ciutat van participar el passat 27
d’abril en una activitat de difu-
sió de les ciències al parc de la
Marquesa. Es tracta de l’STEM
a L’H, una iniciativa del Centre
de Recursos Pedagògics de
l’Hospitalet i l’Àrea d’Educació,
Innovació i Cultura de l’Ajunta-
ment, en el marc del programa

LHCiència. De fet, enguany ha
estat la primera vegada que s’ha
celebrat al districte, ja que en edi-
cions anteriors es van fer als por-
xos de la Farga. 

Amb tot, la voluntat d’a-
questa trobada és fomentar la
vocació científica entre els in-
fants i joves. Aquell dia també es
va poder visitar l’exposició En-
ciclopèdia de dones STEM, de
Sandra Uve i Núria Salan.

Nomenclàtor | Nova plaça al barri
El Ple de l’abril va aprovar una sèrie de canvis en el nomenclàtor local. Entre ells,

destaca la nova plaça de les Germanes Mirabal, a la cruïlla entre l’avinguda
Masnou i els carrers de Sant Rafael, Teide, Renclusa i Pedraforca.

Història | Nova jornada de memòria a Llavors
La llibreria Llavors, en col·laboració amb Districte 7, tornen a celebrar una
trobada comunitària amb veïns per recuperar la memòria del barri. L’acte es
va fer el 6 de maig a l’establiment, amb la presència de l’associació de veïns.

L’Ajuntament va retirar les plantes dels parterres. Foto: AViV Florida
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Esports Solidaritat | ‘Los Reyes del Pádel’ dona més de 2000 euros
El torneig benèfic ‘Los Reyes del Pádel’, celebrat el 30 d’abril al Poliesportiu municipal de Bellvitge

Sergio Manzano i amb la participació de jugadors de la Kings League, ha destinat els més de 2000 euros
recaptats a la Fundació Nexe, que es dedica a millorar la qualitat de vida d’infants amb pluridiscapacitat.

"Abans de preparar l'entrevista
havies sentit a parlar del readap-
tador físic? T'ho pregunto perquè
és una figura molt desconeguda
i, alhora, vital, i no s'entén per què
no és present als hospitals ni a l'A-
tenció Pública. Només pots optar
a la readaptació física en centres
privats", denuncia Mar Ribera
(Igualada, 1997), escorta del Vi-
labàsquet Viladecans.

En cas de lesió, cal visitar un
metge "perquè en diagnostiqui la
gravetat i de quin tipus de lesió es
tracta". El segon pas és anar a un
fisioterapeuta "per fer exercicis de
rehabilitació per curar el dany es-
tructural de la zona lesionada". I
la tercera etapa és visitar un edu-
cador físic-readaptador físic per
"restablir la funcionalitat de l'ar-
ticulació, lligament, tendó o una
altra zona afectada, així com, a
través dels exercicis adequats,
dotar d'estabilitat i força a l'es-
tructura lesionada i prevenir i mi-
nimitzar una recaiguda".  

"Sense l'alta mèdica, el re-
adaptador físic no hauria de trac-
tar aquella persona perquè només
és potestat del fisioterapeuta fer-
ho. Amb l'alta mèdica, el readap-
tador físic pot començar a treba-
llar amb exercicis de moviment,
ja que som els únics especialistes
de la cinètica del cos perquè és el
que estudiem les persones que ens
hem graduat en Ciències de l'Ac-
tivitat Física i de l'Esport (CAFE).
És l'última fase de la recuperació,
la d'exercicis per entrar a la pista
o per a la vida quotidiana, com de

força per pujar escalar, tornar a
caminar...", exposa Ribera.

Inquieta i molt moguda, la
igualadina no aguanta més d'u-
na hora seguida al sofà. És molt
creativa i necessita una feina
plena de reptes on pugui ajudar
les persones. L'ha trobat en la sa-
lut comunitària i a la Fundació
Gasol, on és tècnica de projectes
referent en l'àmbit esportiu:
"M'emociona molt el que faig
perquè és molt necessari".

La Fundació Gasol vol redu-
ir les xifres d'obesitat infantil a tra-
vés de "la promoció i la sensibi-
lització d'hàbits saludables" [l'es-
port i l'activitat física, l'alimenta-
ció saludable, les hores i la qua-
litat del son i el benestar emocio-
nal dels nens i les nenes, els i les
joves i les seves famílies]. "Mai jut-
gem i sempre comuniquem amb
afecte perquè l'obesitat és una pa-
tologia amb molt estigma. El
gran problema és que té benefi-
cis a molt llarg termini i no són
immediats, i en aquesta societat
es vol tot ja", exposa Ribera. 

UN GRAN ENCERT
A Montjuïc, a INEFC Barcelona
i a uns 500 metres del Palau Sant
Jordi, Ribera va confirmar que
no s'havia equivocat triant CAFE.
"Estudiem molt el cos i aprenem
a cuidar-lo i preservar-lo", afir-
ma. A més, va fer-hi amistats per
a sempre: "Compartim passió i
professió, l'esport". 

Els seus grans seguidors són
Anna Sanuy i Joan Ribera, els pa-
res. En Joan només s'ha perdut
dos partits de la seva filla i des del
primer dia fa fotos dels matxs.
"És una sort que els meus em cui-
din així. Mira, aquesta foto és del

meu primer partit... [Me l'ense-
nya en el mòbil del seu pare]. Hi
surto despentinada!", comenta. 

De petita ja corria molt. En
aquella època, però, no sabia fre-
nar, i va patir algunes lesions per
xocar contra la part de darrere de
la cistella. "Amb els anys, he anat
perdent aquesta velocitat i, gràcies
a qui m'ha entrenat, tinc una visió
més global del joc, perquè abans
només anava cap al cèrcol", diu.

Ribera va fer les seves pri-
meres cistelles al Monalco, el seu
col·legi a Primària i ESO, i on la
dirigia Jaume Vidal, un entre-
nador que confiava molt en ella.
Després, a mini de segon any, va
fitxar pel CB Igualada, on juga-
ria fins a primer de júnior i se-
ria sempre la referent ofensiva.
En aquest cas, també la líder.

"Crec que en un futur llunyà
hi acabaré tornant. Em faria mol-
ta il·lusió perquè els estic molt
agraïda. És un club que aposta
per la gent jove. El CB Igualada és

la meva infància i m'hi passava les
tardes exercitant-me i veient en-
trenaments amb una altra amiga,
Clara Mas", confessa Ribera.

Li va costar molt marxar de
l'equip del seu cor i només ho va
fer l'últim any de formació i a un
destí molt atractiu, el Barça CBS,
on el seu objectiu va ser "créixer
i gaudir". "També vaig disposar
d'un paper important", afegeix. 

El seu següent destí va ser el
SESE, on va comptar amb moltes
oportunitats i va tornar a "ser una
mica líder, un rol que potser ha-
via perdut una mica a Sant Feliu
de Llobregat". "Al SESE vaig  re-
cuperar la confiança en mi per
acabar jugant en una categoria su-
perior", afegeix. Es refereix a la Lli-
ga Femenina 2 i amb el Lima Hor-
ta Bàsquet d'Isaac Fernández, on
no va tenir gaires oportunitats. Hi
va arribar sabent-ho i amb el
propòsit "d'aprendre molt de l'en-
trenador i de les companyes en
una competició de gran nivell".

"Tot depèn de com et pren-
guis les coses i no hi ha d'haver
cap problema si saps quin és el
teu paper. El problema apareix
quan et penses que tens un rol
que no és el real", enraona Ri-
bera, que a Horta va ampliar la
seva mirada, sobretot la tàctica,
i va aprendre a "estar més tran-
quil·la i segura a la pista".

"Amb els anys, he perdut una
mica la confiança en el meu tir i
l'he de recuperar, i ha de ser a
partir de la defensa i del físic", ex-
posa l'entrevistada, que no es
considera una líder: "Simple-
ment, em deixo l'ànima amb els
intangibles, aquells aspectes in-
visibles i vitals per a un grup".

El bàsquet és la seva teràpia,
l'espai de "tranquil·litat" per "gau-
dir, competir i desconnectar". Li
agrada tant que durant una part
de la pandèmia trigava fins a
dues hores, i agafant diferents
transports públics, per presentar-
se a l'entrenament. I ara arriba a
casa a mitjanit per continuar fent-
ho. Des que, amb 18 anys, es va in-
dependitzar, viu a l'Hospitalet, pri-
mer al barri de la Florida i ara a
Santa Eulàlia: "És una ciutat molt
ben comunicada on tens de tot i
hi ha molta gent, però no massa
trànsit. M'hi sento còmoda".

Sent que el Vilabàsquet Vi-
ladecans la va acollir "amb els
braços oberts" des del primer
moment. "El club m'ha donat l'o-
portunitat de sentir-me com a
casa perquè els meus quatre pri-
mers anys de sènior vaig estar en
un equip diferent i aquí m'he tor-
nat a trobar com a jugadora i
persona gràcies a la confiança de
les companyes, l'entorn i el pú-
blic", agraeix Ribera.

Toni Delgado
LA FLORIDA

La reivindicaciódeMarRibera
» L’escorta del Vilabàsquet Viladecans, que viu al barri de la Florida, treballa a la Fundació Gasol

“No s’entén per què la readaptació física no és present als hospitals ni a l’Atenció Pública”, denuncia

Mar Ribera, escorta del Vilabàsquet Viladecans. Foto: Toni Delgado
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Les Espies de veritat han rebut la missió
més important de la seva carrera. Les co-
ses han canviat: els ocellets ja no riuen,
els nens ja no canten i les flors ja no fan
olor de primavera. La Clover, l’Alex i la Sam
faran tot el possible per salvar el món,
però aquesta missió és massa gran i
elles estan molt cansades.

A la Sala Beckett de Barcelona.

Teatre

Derecho a pataleta
Berta Prieto i Lola Rosales

Ja és aquí el quart disc de Renaldo & Cla-
ra: La boca aigua (Primavera Labels). La
cantant, compositora i guitarra del grup
ha explicat en una entrevista a l’ACNque
aquest àlbum és el que més la representa.
Es tracta d’un treball discogràfic “conti-
nuista”, diu, pel que fa a la sonoritat de les
cançons, però que mostra una evolució
respecte del disc anterior.

Música

Un grup d’amics que fa un temps que no
es pot veure aprofita el permís peniten-
ciari d’un d’ells, l’Andresito, per retrobar-
se i gaudir d’un calorós dia d’estiu als afo-
res de Madrid. Tots ells han canviat molt
des del judici que els va transformar la
vida, però l’amenaça constant de la con-
demna que els obliga a mantenir-se
units és una olla de pressió.

Pelis i sèries

La mala familia
Nacho A. Villar i Luis Rojo

La boca aigua
Renaldo & Clara

26è Barcelona Poesia
El festival Barcelona Poesia celebra enguany la seva 26a

edició del 9 al 16 de maig. Amb una cinquantena de pro-
postes programades i amb un total de 180 participants, el

festival omplirà diversos espais de la capital catalana du-
rant una setmana. Pel que fa als autors locals, hi prendran
part, entre altres, Blanca Llum Vidal, Núria Perpinyà, Josep

Escrivà i Josep Piera. Quant a autors internacionals, hi hau-
rà la brasilera Ana Martins, el mexicà José Eugenio Sánchez
o l’egipci Imad Abu Sàleh. Un dels espectacles destacats és

El viatge de Roger Mas, un concert a la sala Paral·lel 62.

D U L C E I D AQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Els grans festivals s’han convertit en un fe-
nomen que transcendeix la música, quan
no contribueix directament al seu esca-
nyament. Mouen milers de milions d’eu-
ros, atreuen turisme, exigeixen subven-
cions, blanquegen marques, exploten ar-
tistes i treballadors i saquegen el públic.
Tot i això, no hi ha ciutat, gran o petita, que
no aposti pel seu macrofestival.

Llibres

Macrofestivales
Nando Cruz

|Hogwarts Legacy
El videojoc de la mítica saga Harry Potter, Hogwarts Legacy està disponible

a partir d’aquest mes de maig també per a Play Station 4 i Xbox One.
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“Torno a creure en l’amor”. “Han tornat la Dulcei-
da i l’Alba, ara només falta que torni Messi”. “El

meu jo adolescent està molt feliç veient la Dul-
ceida i l’Alba així”. Aquests són només alguns dels
comentaris que ha suscitat una esperada notícia:

la reconciliació d’Aida Domènech (Montgat,
1989), més coneguda com a Dulceida, amb la

seva dona, Alba Paul. Totes dues van iniciar una
relació l’any 2015, es van casar el 2016 i van viure
una relació idíl·lica fins que, a finals del 2021, van

anunciar la seva ruptura. Aleshores els fans no
s’ho podien creure: semblava impossible que

aquella història d’amor pogués acabar. Tant és
així que molts van mantenir la confiança en una

possible segona oportunitat, i el temps els ha do-
nat la raó. El passat 25 d’abril van confirmar, amb
una publicació a Instagram plegades, el que tot-
hom desitjava: ho tornen a intentar. Visca l’amor. 

Famosos

Ser la primera ‘influencer’ de l’Estat
Fa catorze anys que s’hi dedica professionalment

Reconciliar-se amb la seva dona, Alba Paul
Van anunciar la ruptura a finals del 2021 i ara han reprès la relació

Els fans han recuperat la fe en l’amor
L’eufòria ha fet que molts tornin a veure el vídeo del casament

Viuen línia
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

ADAPTACIÓ

La fatiga, l’atordiment, la desmotivació o la irritabilitat 
tenen molts possibles orígens i cap d’ells és la primavera

DIETA

SÍMPTOMES 

ESPECIALISTA

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT MENTAL 
Se’n parla molt, de l’astènia durant la primavera. Per a molts, és la
principal responsable de la fatiga generalitzada, l’atordiment, la
desmotivació, la dificultat per concentrar-se, la irritabilitat o, fins i
tot, la disminució de la libido. Tanmateix, l’astènia primaveral ni
és ben bé un trastorn ni és tan dolenta com la dibuixen alguns. 

El canvi d’estació ve acompanyat d’un augment de les hores
de llum i de la temperatura respecte de l’hivern, i també de va-
riacions en la humitat i en la pressió atmosfèrica. Tot això ens
afecta, oficialment, durant dues setmanes. És a dir, que la supo-
sada astènia primaveral, entesa com un procés d’adaptació a les
noves condicions, pot durar, com a molt, unes dues o tres set-
manes, segons els experts. Si els símptomes continuen, l’expli-
cació ja no és la primavera sinó alguna altra raó. 

Es pot consultar un especialista, tot i que la major part de les
vegades els símptomes responen a mals hàbits, com la manca
d’exercici, una dieta inadequada, acumulació de toxines durant
l’hivern... També és possible que ens afecti alguna al·lèrgia o bé
algun dels virus que corren pel carrer. Finalment, podrien tenir
un origen psicològic, però res a veure amb la primavera.            

L’astènia primaveral no és excusa

Les persones triguem entre dues i tres setmanes 
a adaptar-nos als canvis de llum, temperatura i humitat

Les claus

Una dieta basada en aliments frescos, verdura i fruites
és la millor recepta per afrontar els canvis estacionals 

En cas que els símptomes es mantinguin, cal consultar 
un especialista i avaluar altres possibles orígens 
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